
Oświadczenie złożone 

przez senatora Wadima Tyszkiewicza 

na 48. posiedzeniu Senatu 

w dniu 7 września 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra infrastruktury Andrzeja Adamczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Zwracam się z prośbą o analizę poruszonego poniżej zagadnienia i udzielenie odpowiedzi na postawione 

pytania. Problem dotyczy procedur unijnego tranzytu zewnętrznego (T1) stosowanego głównie w przypadku 

przemieszczania tzw. towarów nieunijnych, które służą zawieszeniu należności celnych przywozowych do 

chwili dostarczenia towarów do ich miejsca przeznaczenia w Unii Europejskiej. 

Aktualna wysokość gwarancji tranzytowej T1, która pozostaje niezmienna od 10 lat, jest zbyt niska w per-

spektywie rosnących wartości towarów na przestrzeni lat. Taka sytuacja sprawia, iż pojawiają się zauważalne 

korki na granicach z udziałem kierowców pojazdów ciężarowych, oczekujących nawet po kilka dni na od-

prawę. 

Przedstawiciele środowisk transportowych wskazują, że od lat prowadzone są rozmowy z urzędem tranzy-

towym, który wyjaśnia, że decyzje o podniesieniu kwot gwarancji są wstrzymane na szczeblu rządowym. 

Mając na uwadze powyższe, proszę o odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Czy są podejmowane jakiekolwiek działania w przedmiocie opisanego problemu, a jeśli tak, to jakie 

rozwiązania przewidziane są w tym zakresie? 

2. Kiedy po raz ostatni została podniesiona wysokość gwarancji? 

3. Dlaczego pomimo prowadzonych rozmów nie podjęto żadnych działań zmierzających do zwiększenia 

poziomu kwot gwarancji? 

4. W jakim czasie środowiska mogą oczekiwać zmiany wysokości kwot gwarancji? 

Wadim Tyszkiewicz 
 


